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Seguirem avançant i la pandèmia no ens farà fer cap pas 
enrere.

A l’inici d’aquesta legislatura i després de la 
reunió del mes de novembre amb l’Alcalde, 

teníem la sensació, i així ho vàrem expressar en 
el Bocamoll, que entràvem en una nova etapa i 
que tot un seguit de problemes arrossegats durant 
molts anys començaven a veure la llum i hi havia 
una voluntat de revertir la situació.

Per tant, vèiem amb un cert optimismoecanvis 
de present i de futur a curt termini. L’Alcalde 
era conscient de la situació del barri i la 
necessitat d’afrontar alguns dels seus problemes 
i l’Ajuntament assumia un cert compromís de 
canviar les coses; en aquest sentit es va acordar 
posar en marxa una Comissió de seguiment entre 
l’Ajuntament i l’Associació de Veïns.

La pandèmia ha interferit en aquest procés 
iniciat i la reunió de la comissió de seguiment està 
ajornada i esperem que properament es pugui 
convocar i recuperar els temes pendents.

Tot i això, la pandèmia no pot ser excusa per 
a tot: hi ha alguns temes importants que ens 
comencen a preocupar i tornem a reviure certs 
períodes passats. Temes com la transparència 
i, sobretot, la participació ciutadana no estan 
resolts. Sembla que es torni a recuperar la 
por que la ciutadania participi i decideixi 
amb responsabilitat compartida sobre alguns 
problemes i sobre alguns projectes. Alguns 
obliden que la ciutadania ha de ser tractada com 
a adulta i amb capacitat d’incidir en tots els afers 
públics. Aquesta és la millor manera d’afrontar 
problemes i solucions.

La por és un element d’alt risc, immobilitza 
i no permet dinamitzar i fer avançar les coses. 
Per tant, cal anar més enllà de les pors i els 
dubtes,:administració i ciutadania han d’anar 
junts, col·laborant i prenent decisions.

Una demostració d’això és la irresponsabilitat 
en el disseny i posada en marxa del Pla de Xoc 
municipal, on la ciutadania i les seves entitats no  
han participat. Estem davant d’un moment molt 
greu i cal exigir als polítics professionals seriositat 
i buscar la máxima  col·laboració i participació de 
la ciutadania.

Un altre aspecte preocupant és la manca de 
voluntat política per a posar veritables eines 
participatives, com són els Observatoris. El de 
l’aigua està totalment atomitzat, posant tot tipus 
de problemes i poques solucions, i el de la neteja 
i la gestió dels residus no hi ha cap voluntat de 
tirar-lo endavant tot i la gravetat dels problemes

Tot l’apartat referit a la sostenibilitat 
ambiental, és una veritable quimera, inexistent  
quant a aplicar veritables mesures amb un Servei 
totalment abandonat i desquiciat, on tot és una 
veritable ficció, un mer discurs sense contingut, 
mera publicitat i propaganda, quan calen mesures 
i compromís reals.

I el nostre barri segueix abandonat, sense 
solucions palpables, i, repetim, la pandèmia no 
és excusa de la deixadesa i l’abandonament. I 
no es tracta d’anar llegint titulars als mitjans, es 
tracta  que algú ens ho expliqui i puguem dir la 
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EL NOSTRE BARRI EN TEMPS PASSATS

TARRASSA INDUSTRIAL, 
S.A. (5 i últim), de 1936 fins al 
tancament.

El 19 de juliol de 1936, després d’un intent fallit 
de cop militar, esclata la Guerra Civil, que de 

bon principi va tenir repercussions dramàtiques 
a TISA. El 24 de juliol van ser assassinades vuit 
persones prop de la Font de l’Olla, entre les 
quals el gerent de TISA, Gaietà Vallès i Pujals. 
També el 25 de novembre següent fou detingut i 
assassinat pels incontrolats de la FAI el xofer de 
TISA, Josep Vidal i Andrés, natural de Massalió 
(Matarranya). Tenia 48 anys, vivia a la Rambleta 
i estava casat. TISA fou col·lectivitzada. Un dels 
delegats de Terrassa Industrial EC va ser Ramon 
Sales i Vallés, pare de l’advocat i polític terrassenc 
Joan Sales i Homs, traspassat el 2014 i germà 
del famós escriptor Joan Sales. El 25 de gener 
de 1939, dia abans de l’entrada de les tropes del 
general Franco a Terrassa, els republicans van 
incendiar algunes fàbriques, una de les quals fou 
TISA, amb pèrdues que es van valorar en prop de 
les 400.000 pessetes.

Un treballador de TISA molt jove (23 anys), Joa-
quín Bruño i Gascon, natural de Morella, va ser 
acusat de formar part de les patrulles de con-
trol i d’haver col·laborat en detencions i assassi-
nats. Sotmès a un consell de guerra el 5 de des-
embre de 1939, fou condemnat a pena de mort 

i executat al Camp de la Bota el 29 d’abril de 1940. 
A la postguerra, amb la societat recuperada pels 
seus propietaris, Agustí Vallès i Prat substituí en 
el càrrec de director-gerent de TISA el seu pare 
Gaietà Vallès. La indústria tèxtil en general va 
patir per l’escassetat de matèries primeres com 
la llana i el cotó i la falta de divises per impor-
tar-les però va beneficiar-se de la falta de teixit 
acabat. El 1956 TISA tenia uns 600 treballadors 
i el 1962 encara es podia veure a la premsa lo-
cal com demanava personal per a les màquines. 
El 23 d’abril de 1964 un incendi a la fàbrica va 
produir importants pèrdues. El mateix any va 
morir Gaietà Vallès i Pujals i el seu fill Agustí Va-
llès i Prat el va substituir de president del Consell 
d’Administració. Pel que va manifestar en les se-
ves memòries privades deduïm que Agustí Vallès 
era un bohemi amb una vida privada molt singu-
lar. Una de les seves atzagaiades va ser comprar 
un títol nobiliari, concretament el de Comte  de 
Gustarredondo. De gerent fou nomenat Joan Ale-
gre Marcet que havia estat a FECSA i va posar al 
davant de la fàbrica el seu germà Cinto Alegre. 
Agustí Prat qualifica en Joan d’”engreït “ i al Cin-
to de cretí. La mala sintonia dels alts càrrecs en 
un moment en què el tèxtil començava una època 
difícil no va ajudar a superar la crisi a TISA, que 
va presentar diversos expedients de reducció de 
personal i el 27 de desembre de 1969  declarà la 
suspensió de pagaments amb un actiu de 91 mi-
lions de pessetes i un passiu de més de 50 milions, 
que no va evitar però el tancament de la fàbrica. 

nostra i participar activament sobre els nostres 
espais, problemes i solucions. Les coses no es fant 
per als veïns i veïnes, es fan amb ells i elles, des 
del disseny a l’execució i al final, i això és el que 
l’Ajuntament i la seva burocracia política i tècnica 
no entenen.

La pandèmia ens ha obligat a refer temes 
importants com la gestió del Casal,  els cursos 
i les activitats. Però això no ens farà limitar tots 
els nostres programes ni la nostra força, hem de 
superar la por, la pandèmia i el que calgui. La 

nostra força col·lectiva és aquesta, tant al llarg 
dels anys que hem superat tot tipus d’adversitats 
com ara que una pandèmia limita les nostres 
vides. Hem de superar la por, segur que ens en 
sortirem, i sobretot, ningú pot quedar marginat 
i abandonat a la seva sort. Anims, molta força i 
cuideu-vos ens hem d’anar veien i ajudant

Salut i fraternitat
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NAIXEMENTS I DEFUNCIONS

Veïns i socis que ens han deixat 
definitivament:

• Recordeu que, si teniu algun naixement o  
algun familiar finat, ens ho podeu dir i ho 
publicarem per a coneixement del conjunt 

dels veïns del barri. Ho gaudirem en el cas de 
naixements i donarem suport als familiars 
en cas de defunció, entre tots, de forma 
col·lectiva.

cial de Reforma Interior que es va veure endarre-
rit pels litigis amb l’advocat Ovejero i els treba-
lladors. Finalment la zona fou urbanitzada i avui 
només resta com a record de Tarrasa Industrial, S 
A la xemeneia amb les lletres de T I S A en la seva 
part superior i el nom de la plaça de què forma 
part. La xemeneia, catalogada, té una base qua-
drada i fust troncocònic de 45 metres d’alçada.

RAFEL COMES 

(rafelcomes@gmail.com)

 	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

Visiteu	  el	  nostre	  web	  

www.barriseglexx.org	  

Va ser una de les primeres grans indústries tèx-
tils de Terrassa que va tenir aquest trist final. El 
tancament va representar l’inici d’un nou conflic-
te per les indemnitzacions del personal amb el 
principal actiu de TISA, els terrenys de la fàbri-
ca. La historiadora local,Lourdes Plans, malau-
radament ja traspassada va explicar aquesta úl-
tima etapa de la finca. El 1969 La Magistratura 
de Treball de Barcelona adjudicava la titularitat 
de TISA a l’advocat Ovejero que actuava en re-
presentació dels treballadors acomiadats , quan 

es va procedir a la subhasta de 
la finca, adquirí la fàbrica en 
nom dels treballadors però no 
va inscriure la compravenda 
al Registre de la Propietat, la 
qual cosa va fer que es tornés 

a subhastar i tornés a adquirir-
la però aquesta vegada en 
nom seu i no dels treballadors 

la qual cosa va suposar una demanda judicial per 
aconseguir la nul·litat de la segona subhasta. El 
Pla d’Ordenació Urbana de 1983 va incloure el 
terreny a les denominades Àrees de Millora Ur-
bana. El 1980 ja s’havia expropiat la finca. El 1987 
la Comissió d’Urbanisme va aprovar el Pla Espe-

Amb la col.laboració de:



BOCAMOLL 104                                      4                                                     Setembre 2020

L’ASSOCIACIÓ DE 
VEÏNS INFORMA...

ASPECTES CÍVICS
La pandèmia no és cap excusa per a ser 

un brètol i incívic

La pandèmia i haver estat confinats no és 
excusa per a ser més brètol i incívic. Algunes 
voreres tenien un estat lamentable, havies d’anar 
evitant “merdes de gos” sense recollir. Cal suposar 
que, al no poder embrutar alguns espais infantils 
i d’ús públic com les places, alguns s’han dedicat 
a embrutar les voreres i no recollir les restes del 
gos.

El mateix ha succeït amb les màscares i els 
guants de plàstic, que alguns s’han dedicat a 
tirar al terra de les voreres, amb el risc que això 
comporta per a les persones. Ni l’esforç de llençar-
ho a una paperera o contenidor.

Aquests comportaments, tant no recollir les 
merdes del gos, com tirar màscares i guants de 
plàstic, són incomprensibles, una manca total 
de civisme i responsabilitat. Cap respecte per a 
les persones ni de l’espai comú i públic. I, com 
dèiem, res a veure amb la pandèmia, cosa que 
demostra que tenim un veritable virus anomenat 
incivisme, irresponsabilitat i manca de respecte 
al conjunt de veïns i veïnes. Comportaments que 
s’han d’eliminar pel risc que comporten per a la 
convivència i el respecte.

Algú afirmava que la pandèmia ens milloraria 

i provocaria canvis, ja veurem si de veritat haurà 
servit o, senzillament, no haurem après res.

BREUS

Record: Un record molt sentit per aquelles 
persones que ens han deixat, als seus familiars i 
amics.

Esperem que tot es vagi normalitzant i que 
aquesta normalitat sigui una altra de diferent i 
siguem capaços de canviar les coses.

I esperem que ningú es quedi fora d’aquesta 
normalitat, garantint els drets de les persones 
com a primera prioritat, i que els esforços de les 
administracions, les entitats i tothom vagin en 
aquesta direcció.

Casal de Barri: Ha estat tancat fins que les 
autoritats corresponents no ens han donat 
l’autorització i, sobretot, les indicacions de com 
havia de fer-se l’obertura. 

El tancament del Casal ha comportat 
restriccions en l’accés, problemes funcionals per 
a les entitats usuàries, i problemes per als usuaris 
i usuàries habituals.

Els cursos i tallers s’han hagut de finalitzar 
abans de temps.

Amb l’objectiu d’aclarir les pautes i normes a 
seguir, membres de la Junta es van reunir a mitjans 
de juliol amb el regidor d’Estructura Territorial-
Districtes Sr. Noel Duque i tècnics responsables 
del Servei, per a aclarir dubtes i aplicar els criteris 
d’actuació, tant del funcionament del Casal com 
per a la realització d’activitats.

El dimarts dia 1 de setembre el Casal s’ha 
obert amb les indicacions donades per les 
autoritats corresponents. Això vol dir:

-Hi haurà control d’accés

-Obligació de portar màscara.

-Garantir la distància de seguretat
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-Els serveis romandran tancats i no es podran 
utilitzar per persones externes.

-Neteja de mans amb sabó o líquid.

-En els espais de lectura i lleure no es podran 
utilitzar els jocs de taula (cartes, dòmino, altres), 
ni hi haurà diaris.

En les reunions i la realització 
d’activitats,regeixen les mateixes condicions. 
Algunes activitats no es podran realitzar. Cada 
participant ha de portar el seu material.

Entre cada reunió i activitats, la sala ha d’estar 
buida durant una hora per a ventilar-la i netejar-
la.

Tots aquests aspectes comporten problemes 
funcionals, però cal garantir la seguretat de 
tothom, cosa que vol dir adaptar-nos a cada 
situació i a cada moment. Nosaltres atendrem 
en tot moment les instruccions de les autoritats 
competents.

 
Les sortides de veïns, la Festa Major i la revetlla: 
Tot s’ha  trastocat, algunes les hem  hagut de 
suprimir i de la Festa Major n’hem canviat les 
dates i adaptat el programa d’activitats. Un any de 
veritable disbauxa que ens ha complicat els 
objectius, però bé…, tirarem endavant amb la 
força col·lectiva de tothom: no pot decaure res.

Alguns projectes s’han reactivat: Projecte 
de la Rambleta, amb una aprovació definitiva. 
Projecte de l’espai Sala i Badrinas, s’ha fet una 
aprovació inicial. La zona del carrer Navas de 
Tolosa entre Pare Font i Roger de LLúria, s’ha 
enderrocat i començarà l’execució d’obres.

  

Deficiències en la neteja i recollida de 
residus:  Correm el risc de patir un problema de 
salut pública per les deficiències en el servei de 
neteja i recollida de residus. Els problemes s’han 
agreujat i continuem sense solucionar-los.

És més, s’ha demanat a l’Ajuntament que es 
posi en marxa l’Observatori de la neteja i la gestió 
de residus de Terrassa, com a eina de participació 
amb capacitat per a ajudar a millorar tot aquest 
problema i deficiències. Tenim un Ajuntament 
que creu poc en la participació, i no té cap voluntat 
real per a resoldrà el problema. Vol mantenir 
la Taula de Residus que és una eina fracassada, 
inútil i ineficaç. 

Per tant, la nostra entitat no participarà en 
aquest format ni col·laborarem en res, no volem 
perdre el temps escalfant cadires per anar enlloc. 
Si l’Ajuntament no vol afrontar el problema, 
nosaltres no perdrem ni un minut, ja que la 
responsabilitat de resoldre’l és seva.

Problemes de pudors generats per l’empresa 
Incresa:  S’han denunciat a l’Ajuntament els 
problemes de pudors que genera aquesta 
empresa. Hem demanat a l’Ajuntament que faci 
les accions necessàries per a afrontar i resoldre 
aquest problema que fa anys que s’arrossega.

Problemes amb una tanca:  Al carrer Sant 
Sebastià s’ha denunciat la situació d’una tanca de 
xapa de ferro que és un perill per als vianants.

Pla de Xoc social local: Es va donar suport 
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a aquest Pla, amb la necessitat d’afrontar el 
problema després de la pandèmia on cal resoldre 
tot un seguit de situacions, i les entitats socials 
i cíviques han de plantejar una proposta i una 
alternativa per a les persones.

També cal denunciar, el que és una manca 
de responsabilitat i credibilitat davant dels 
greus problemes actuals, les batusses polítiques 
entre Tot per Terrassa (govern) i el PSC-PSOE 
(oposició), que ha degenerat en un espectacle 
esperpèntic mereixedor d’una reprovació de la 
ciutadania i que és un veritable despropòsit per 
part d’ambdues formacions. I, si no són capaços 
de gestionar el problema d’una forma seriosa, el 
millor que poden fer és plegar.

Males herbes, canyes i arbres:  S’ha demanat 
a l’Ajuntament que faci tot un seguit d’actuacions 
de manteniment per a netejar les voreres de males 
herbes, d’ocupació de canyes i d’alguns arbres 
amb risc de caiguda.

 

Espai del Gas:  S’ha tornat a demanar a 
l’Ajuntament la situació de descontaminació 
d’aquest espai en què ja fa temps que 

s’hauria d’haver actuat i començat el projecte 
d’urbanització de la Plaça pública i dels 
carrers del seu entorn. Aquesta és una situació 
lamentable i vergonyosa, on les Administracions 
es van passant la pilota, demostrant que són uns 
veritables impresentables. EXIGIM  que d’una 
vegada comenci el procés de descontaminació i 
es posin en marxa els projectes pendents.

Persones que malviuen en naus industrials 
abandonades:  S’ha demanat a l’Ajuntament que 
activi els seus serveis per a garantir a aquestes 
persones un espai digne, oferint l’alberg l’Andana 
per a persones de pas com a alternativa, no 
permetent que visquin en aquestes naus que són 
un perill i una situació indigna.

Projectes de la Rambleta i Espai Sala 
i Badrinas:  S’han demanat els projectes i 
definicions d’aquests espais per a saber què s’ha 
aprovat i els usos finals.  El mateix s’ha demanat 
sobre l’actuació del carrer Navas de Tolosa entre 
Pare Font i Roger de LLúria.

Placeta Grups Santa Margarida:  Atenent 
a les reclamacions dels veïns, hem fet arribar 
a l’Ajuntament una solució als problemes dels 
arbres amb pugons i mosquits.

L’Ajuntament ha posat a la Placeta una Taula 
de Tennis Taula i tres elements biosaludables, per 
gaudiment dels veïns i veïnes.

També s’ha denunciat a l’Ajuntament el 
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problema dels baixos dels habitatges per una 
plaga d’escarabats.

També volem recordar que resta pendent 
activar les propostes fetes durant el mes de 
novembre/desembre. La pandèmia no pot ser 
excusa de res.

Reixes de clavegueram: Estan la majoria 
totalment taponades i no fan la seva funció, cal 
que es faci el corresponent manteniment i neteja 
perquè siguin operatives de debò.

Carrers i voreres:  S’ha reiterat la necessitat 
de fer els manteniments de diferents voreres 
malmeses, així com de pavimentar de nou 
diferents carrers deteriorats, plens de sots i 
deficiències.

Observatori de la neteja i la gestió dels 

residus de Terrassa: S’ha demanat a l’Ajuntament 
que posi en marxa, donada la gravetat del 
problema, aquest Observatori com a eina de 
participació efectiva. En cap cas, volem recuperar 
la fracassada Taula de Residus que l’Ajuntament 
vol mantenir en contra de la proposta feta per 
les entitats veïnals. Esperem doncs que d’una 
vegada l’Ajuntament s’hi avingui i posi en marxa 
l’Observatori.

Comissió de seguiment: L’alcalde, en la 
reunió amb la Junta feta el mes d’octubre, es va 
comprometre a posar en marxa una Comissió 
de seguiment per a veure com anaven els 
temes tractats i veure les solucions i actuacions 
fetes. El confinament va obligar a endarrerir el 
funcionament d’aquesta Comissió. La Junta ha 
demanat que es faci d’una vegada i es posin sobre 
la taula els temes pendents i les seves solucions.

TEMES DE CIUTAT
també cal que els veïns i veïnes hi comprin i apostin 
per un model sostenible mediambientalment, 
com és el model de comerç de proximitat.

I també volem recordar a l’Ajuntament que ha 
de promoure aquest model i entendre que per 
als barris és fonamental garantir el comerç d’una 
forma efectiva, anant més enllà de la promoció 
del Centre com a gran eix comercial.

Els comerç de proximitat com a 
eina fonamental de dinamització.

Les persones es van jubilant i no hi ha renovació 
en alguns comerços. Això genera que un 

aspecte important en aquests moments com és la 
necessitat de promoure el  comerç de proximitat 
sigui complicat al nostre barri. Cal, doncs, com a 
mínim, que els comerços que queden al barri es 
puguin consolidar, i això vol dir que els veïns i 
veïnes ho tinguin en compte.

Fa uns anys la botiga de queviures Calsina, als 
grups Santa Margarida. La carnisseria Sanllehí 
, a la Carretera de Rubí. La perruqueria Perfils, 
a la Carretera de Rubí. I l’última la TINA, a la 
Carretera de Rubí, a qui desitgem bona salut, i 
que gaudeixi d’una bona i llarga jubilació.

A la llista en manquen algunes més. També 
n’hi ha d’altres de què, per sort, s’ha renovat la 
propietat i han continuat.

Cal, doncs, anar ampliant el comerç al Barri, 
com a element fonamental de dinamització, però 
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Sortides de veïns:  La sortida cultural de maig 
i la del bolet del mes d’octubre s’han suspès .

Revetlla de Sant Joan: Es va suspendre

Cursos i Tallers del Casal: Es van suspendre 
tots. La nova proposta de cursos per a aquest any 
encara no s’ha determinat fins aclarir les pautes 
de funcionament i les indicacions de les autoritats 
corresponents. Quan es concretin aquestes, 
informarem a tothom dels cursos, calendari, 
horaris…

ACTIVITATS: Festa Major 2020:  Aquesta no es va poder fer 
en cap de les dates previstes, ni a finals de maig ni 
a finals de juny. 

Es va determinar que la Festa es faria i que a 
principis de setembre es determinaria una data i 
el programa d’activitats que s’hauria d’ajustar a la 
realitat i instruccions del moment. En la reunió de 
Junta i la Comissió de Festes celebrada el dia 2 de 
setembre, s’ha acordat que aquest any no es farà 
la Festa Major 2020. La situació actual d’incertesa 
de la tardor, ho fan molt complicat.

Volem aprofitar per agraïr molt sincerament als 
anunciants i col·laboradors la seva disponibilitat i 
suport, que ja servirán per l’edició del proper any 
2021.

ELS RELATS DE LA DOLORS FRIGOLA

Quatre dones seuen al voltant d’una taula. Al 
mig, un parxís. La Consuelo és la darrera 

que s’ha incorporat al grup. S’hi ha afegit per 
matar la soledat. I per la insistència de la seva filla 
que no vol que es quedi a casa tot el dia. A la taula 
del costat, un grup pinta mandales. Una rotllana 
de braços i mans de cera amb filets verdosos que 
tremolen tímidament. Recolzats sobre el cant 
de la taula, uns quants bastons s’ho miren amb 
el cap cot. En una altra, juguen al Rummy. La 
monitora els ha dit que va molt bé per a exercitar 
la memòria. I s’hi esforcen. Després vindran les 
discussions: “Ei! Que això no es pot fer. Has de 
deixar sempre tres fitxes... què no ho saps?”.

Entre xerradisses i somriures esmorteïts, 
passen la tarda. Les taules recollides, les cadires 
ben posades i, de mica en mica, la penombra. 
Quan entren la Vero i la Rosi, ja no hi queda ningú, 
només el rastre d’aquella olor indescriptible que 
fa la colònia barrejada amb el pas dels anys i la 
veu cansada. Mentre passen la mopa per sota les 
taules, una li diu a l’altra: “A tu, t’agradaria venir 
aquí, si fossis vella?”. L’altra se la mira: “Quines 
coses tens. Neteja i calla que jo el que tinc són 
ganes de plegar!”.

Al carrer, la Consuelo acaba de pujar a 
l’autobús. Saluda el conductor, passa la targeta 
blanca per l’enregistradora, s’asseu en un dels 

seients reservats per a la gent gran, i s’hi posa  bé 
per a mirar els carrers a través dels vidres. Baixa a 
la parada del final de la Rambla, i a passes curtes 
però fermes arriba al portal del bloc de pisos on 
viu. Agafa l’ascensor. Entra a casa. Es posa les 
plantofes i engega la tele. Se’n va cap a la cuina 
i abans d’entrar-hi retrocedeix per a apujar-ne 
el volum. Darrerament no hi sent gaire, però 
s’ho repensa i el torna a abaixar: no vol molestar 
als veïns. Al cap d’uns minuts, sent el ring del 
telèfon. “Hola! Sí. Acabo de llegar. Ahora me voy 
a calentar un plato de sopa. Bién, bién. ¿Y los 
chicos? Pues ya pasaréis el domingo. Sí, no sufras. 
Miraré un poco la tele i me acostaré pronto. 
Besos”. Com sempre, s’esforça a dissimular. No 
vol que la filla es preocupi. No vol ser una nosa 
per a ningú. De fet, fa temps que només té un 
desig; fer-se invisible. Passar desapercebuda com 
ho faria un sospir o una papallona blanca amb el 
seu vol clos i fugaç. 

L’endemà, la rutina de sempre s’empassa el 
matí. Posar la cafetera petita, preparar-se una 
torrada, rentar el plat i la tassa,  feinejar una mica, 
però només el més just perquè els divendres ve 
la Merche a fer-li un repàs de tot i, si veu que 
ella s’hi ha avançat, l’hi explica a la seva filla i 
llavors hi ha sarau. Mentre treu una mica la pols 
dels mobles, s’encanta mirant les volves de pols 
que voleien amb la llum del sol i li ve al cap el 
que li deia l’Antonio: “Pero, mujer, si ayer ya le 
sacaste el polvo al mueble y hoy otra vez... Limpio 

Yo siempre salgo llorada de casa  
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sobre limpio, mira que te gusta el fregoteo, eh?”. I, 
també com cada dia, s’entreté mirant les fotos que 
fa anys que reposen sobre el bufet. La que més li 
agrada és la del marc de plata amb relleus de flors. 
El dia del bateig de la seva filla. Veu l’Antonio, 
alt i ben plantat, amb corbata, camisa blanca 
i jaqueta. I ella, molt jove, cabellera castanya i 
rinxolada, amb la brusa vermella dels diumenges, 
que aguanta la nena embolcallada de puntes de 
fil, blanques com un floc de neu. Sembla que 
encara senti la flaire d’aigua de roses que feia. 
Són al portal de l’església del poble. Tots tres. 
Feliços. Tan feliços com el final dels contes que 
li explicava a la nena per adormir-la: “Y fueron 
felices y comieron perdizes”.  Li agradava aquell 
final. I ara, quan hi pensa, es repeteix cap endins: 
“Y colorín colorado, este cuento se ha acabado!”. 
I llavors,  tot l’enyor del temps passat-li esclata als 
ulls d’aigua de pluja. És com una onada de mar, 
salada i tèbia que no s’atura. És el seu ritual diari. 
Mirar els retrats, tocar els records amb els dits, 
abraçar la mirada de l’Antonio i plorar.  

Cap a  les tres de la tarda, s’arregla per anar al 
Centre de dia. Un dia més, treu forces per sortir 
al món. Per travessar el carrer. Arribar-se fins a 
la parada del bus. Pujar, saludar el conductor. 
Buscar seient. Baixar i tornar a la partida de 
parxís. Explicar-se quatre coses amb les noves 
amigues, fer un esforç i participar en els jocs que 
han preparat les monitores i esperar que arribi 
l’hora d’anar cap a casa.  

Mentre es posa l’abric, veu entrar la Vero que ja 
comença el seu torn. “¿Cómo vamos, Consuelo?  
“. Li diu la Vero alçant la veu i amb una cantarella. 
“Cada día la veo un poco más animada, ¿verdad?”.  
I la Consuelo li contesta: “Eso es porque  salgo 

llorada de casa, y así, voy tirando.”

I va tirant, carrer amunt. Avui no agafarà 
l’autobús. Ara els dies s’estiren i a poc a poc es 
treuen la mandra de l’hivern. Fa una tarda clara 
i lluminosa. Prefereix anar caminant fins a casa. 
Trigarà una bona estona,  però no té cap pressa. Sap 
que els dijous la filla plega més tard i no li trucarà 
fins havent sopat. Puja per l’ampla avinguda, 
camina per la vorera esquerra del pont del Passeig 
que aquesta hora va ple de gent i de cotxes. S’atura 
un moment al bell mig, es recolza en la barana i 
mira cap avall. Al fons del torrent, el parc. Tot és 
ple de primavera. Es fixa en els arbres, en l’ombra 
de la llum verda que comencen a projectar. El fil 
d’aigua grisa que baixa en paral·lel als que corren 
o  van en bicicleta. Més enllà, criatures que 
juguen a pilota. Tanta normalitat se li fa estranya. 
Com se li fan estranyes les amigues del centre de 
dia, o la gent que camina decidida cap a algun 
lloc concret, talment com si no hagués passat 
res. Canvia de banda i ensopega amb l’edifici alt i 
blanc. Aquell eixam de finestres que la miren. Ja 
fa dotze mesos. Dotze mesos, es diu a si mateixa. 
“Doce meses que te trajeron en una ambulància. 
Y se te quedaron. Y ya no te vi más. Ni un abrazo 
te pude dar”. I s’asseu a l’únic banc que hi ha en 
aquella solitària placeta de davant de l’edifici que 
ara, quan alça la vista, encara li sembla més alt. 
Com un colós de ciment i formigó. 

Al cap de molta estona, li sona el mòbil: “Sí, sí..., 
ahora mismo me voy para casa. Se me ha hecho 
tarde porque hemos ido a tomar un refresco con 
las amigas. Sí, con las que te dije que había hecho 
amistad. Mira, cojo el autobús aquí mismo. Sí, en 
cuanto llegue a casa te llamo. No, no vengas. Ya 
me apaño”.

L’OPINIÓ D’EN JOSEP SALES
CRÒNICA D’ESTAR PER CASA PER 

OBLIGACIÓ.

Ja fa temps que a les vuit no sona la claca. 
Sembla que ara són més d’esperar  que acabi el 

futbol a hores no tan concretes i els aplaudiments 
s’han transformat en trons de revetlla. Dels que 
van sobrar per Sant Joan.  I  l’estridència sonora 

que hauria de ser integrada en la part temporal 
del cervell , per un estrany encanteri, s’interpreta 
acolorida  de blaugrana o blanca en l’àrea de les 
passions. Els microbis van provocar una resposta 
de recolliment  durant 3 mesos i l’opi del poble 
n’ha començat una altra que finalitzarà  quan acabi 
la lliga de futbol. Però és tan difícil aconseguir 
una vacuna que guareixi la pandèmia com fàcil 
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enganxar-se al soma  que aplaca les masses .

M’havia semblat entendre que ens havíem 
confinat per solidaritat, perquè som una manada 
d’animals gregaris que mai no deixem enrere cap 
dels nostres. Llamps i trons! No és veritat. A la 
que ens han obert la porta no hem tret el caparró 
i hem mirat a dreta i esquerra per veure  l’ambient 
sinó que ens hi hem abocat com el que som, en 
estampida. Que no ens importi la salut dels altres 
per egoisme d’espècie s’entén. Però que sortim al 
carrer amb el risc que ens enculi un virus mortífer 
és més de la cultura de les curses de braus. Sembla 
que, per la resposta col·lectiva actual,  haurien mort 
ben poques persones i, d’elles, cap de significativa 
del món de la faràndula. Hem fet aparèixer poca 
gent a les teles que expliquin com és perdre algú 
que ha mort sense ser agombolat per la família en 
l’agonia, enterrat gairebé en solitari i fent créixer 
estadístiques que, amb criteris polítics,  amparen 
amb els  altres països on funcionen pitjor. Però les 
dades epidemiològiques indiquen que aquí anem 
per a podi amb medalla o diploma d’honor.

Vist d’aquesta manera ens vam quedar a casa 
per por a la multa no pas per corporativisme 
d’espècie! Si actuem així, què no faràs quan et 
posen una multa quan vas a 180 en un lloc de 80 
Km/h? Poses recurs i exclames:  si circulava sol!

Caldrà que els professionals sanitaris expliquin 
les seves experiències. Nafrats per les màscares i 
les ulleres i amb un regalim de suor per l’entrecuix 
per EPIS casolanes, ara en tindran prou amb un 
premi en metàl·lic que no arribarà per cobrir 
la despesa  en pomades antiulceroses i cremes 
hidratants? Tampoc no ho han demanat. Però 
disposar d’aquesta  sanitat de primer ordre no 
ve només per l’eficiència de les administracions. 
Penseu que gaudim d’un servei de salut desdoblat, 
com l’educació, que fa que una gran part de la 
despesa sigui dual en moltes famílies: el que et 
treuen cada més del sou per a la Seguretat Social 
i el  que pagues de prima a l’assegurança mèdica. 
(Més de 2,5 milions de catalans tenen una 
assegurança de salut privada) Com en el món de 
l’educació amb la pública i la concertada. (Un terç 
dels professors a Catalunya imparteixen classes 
a l’educació no pública). Si en un moment donat 
tot això passés a ser gestionat pel govern de torn 

no hi hauria prou pressupost! I l’altra qüestió és 
el pes dels salaris dels professionals sanitaris de 
la salut pública en relació a altres països.  O els 
emoluments que paguen   les asseguradores de 
salut als metges a qui, ras i curt, després de restar 
quotes del col·legi i dels autònoms, els pot quedar 
un guany net que no arriba als 10 euros per visita.  
Una primària, una secundària, un batxillerat, 
una selectivitat angoixant, 6 anys de carrera, un 
MIR encara més angoixant, uns quants anys més 
de resident, formació continuada, guàrdies de 
24h – sí, 24h? hores d’activitat, moltes vegades 
sense carrera professional, una responsabilitat 
ben entesa i estimar els pacients com si portessin 
un 98% del teu ADN.  Homeeee! Teniu un bon 
sou treballant tantes hores al dia. Això sí que 
ho tenim: feina. I el negoci? Per a les entitats de 
crèdit i els fons d’inversió.

I espereu-vos d’aquí 10 anys. Es jubila el gruix 
del personal mèdic! Una espècie de babymèdic 
boom. Si, com es presumeix, molts no voldran o 
no podran continuar amb el ritme, entrarem en 
números vermells. Si us queixeu ara,  imagineu-
vos el 2030. Formar correctament un metge 
costa com a mínim 10 anys i, vist el panorama, 
ja fem tard. I parlar de metges és parlar també 
d’infermers, auxiliars,... Si ara ja els importem, 
que benvinguts siguin,  com serà la propera 
dècada! Una altra cosa és que vulguin migrar cap  
aquí  quan  ja ens hagin trinxat el país. Potser sí 
que serem un país abocat a la dependència si no 
ens arriba abans la independència per a poder  
invertir correctament en I+D.

I ara sortiu al carrer sense màscara! Que la 
botifarra que farà la sanitat pot ser de campionat 
en una propera revifada de la pandèmia. Que 
veureu imatges de manifestacions  de bates 
blanques amb hòsties incloses i us preguntareu 
què volen aquesta gent. D’herois a malfactors. 
Això sí, ens estalviarem de malmetre les cassoles 
i els palmells de les mans . Mala notícia per als 
calderers i els laboratoris de cosmètica. Els de les 
claques llavors seran de nou els de les funeràries. 
Com es diu aquella especialitat que ens fa entrar 
al cel més formosos? Tanatoestètica. Mira, estarà 
a l’alça! Avís per a navegants.

Josep Sales i Ortega
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CONEGUEM ELS NOSTRES VEÏNS
Rosa Maria Carmona, 

Membre de la Comissió de Festes i Activitats 
de l’AVV Segle XX

Rosa Maria Carmona va néixer a Córdova 
el dia de Sant Esteve de l’any 1973. Va estudiar 
secundària i té diversos títols d’arts marcials i 
de quiromassatge. Va començar a treballar als 
16 anys en un taller de confecció a la seva ciutat 
natal i després va continuar en una cadena 
internacional de tintoreries. Cap a l’any 1997 va 
decidir venir a Terrassa a viure amb un familiar 
i va seguir treballant en el món del tèxtil, en un 
taller de planxa de roba i en una altra tintoreria, 
situada dues portes al costat del Bar la Peña, 
local on va començar de cambrera i va esdevenir 
l’encarregada. Aquesta etapa va acabar el 2005, 
any en què va començar la seva actual ocupació: 
monitora de pilates al Casal del Segle XX. 

“El Segle XX és un barri molt tranquil, poc 
problemàtic i ben comunicat”

Fa relativament poc que està a la Junta, què 
la va animar a entrar-hi?

Com que porto molt de temps fent l’activitat de 
pilates al Casal, tenia coneixement que a la Junta 
necessitaven noves iniciatives. I em vaig animar a 
provar-ho. 

Com porta el fet de ser la darrera incorporació 

a la Junta?

Encara que hagi estat la darrera incorporació 
a la Junta, m’hi sento com a casa, potser perquè 
fa molts anys que soc al Casal, des de l’any 2005, 
concretament.

Quines tasques fa a la Junta?

Estic a la Comissió de Festes, on des de fa 
tres anys una de les meves funcions és portar 
l’Arrossada popular de la Festa Major del Barri i 
organitzar els campionats de petanca i de guinyot 
que es realitzen cada any. 

De les activitats que promou l’AVV, quines 
creu que tenen més bona acollida?

Si parlem dels cursos que es fan durant tot 
l’any al Casal, penso que tots tenen molt bona 
acollida entre els veïns, encara que els cursos de 
pilates, d’aquarel·la i de hip-hop solen ser els més 
sol·licitats. Si parlem de les activitats socials, a 
part de l’Arrossada, que és la més popular, les de 
més afluència són el dia de la Sardinada i el dia 
de la Calçotada, que són activitats molt esperades 
per la gent més gran del barri.

Quina afluència tenen les classes de pilates 
que fa al Casal?

En total tenim uns 120 alumnes, 
aproximadament, repartits en set torns en 
diferents horaris al dia, quatre dies a la setmana. 
Cal remarcar que un dels torns està destinat a 
persones amb mobilitat reduïda. La gran majoria 
són gent del barri, sobretot en els torns del matí, 
encara que també en venen des d’altres barris 
de Terrassa i també de Sant Quirze, Can Font i 
Viladecavalls.

Com ha afectat la pandèmia el normal 
desenvolupament de les activitats?

Degut a la Covid19 aquest any s’ha vist tot 
afectat per la situació que hem viscut arran el 
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confinament. No hem pogut acabar el curs com 
ho solem fer, amb un esmorzar, dinar o sopar 
per acomiadar-lo i desitjar-nos un bon estiu. I la 
nostra Festa Major s’ha hagut de suspendre pel 
confinament i les mesures preventives, cosa que 
ha fet que les activitats destinades als nostres 
veïns s’hagin hagut de posposar. Però encara 
tenim esperances de poder-les fer molt aviat.

Viu al Barri? Des de quan?

Soc veïna del Barri des de l’any 1998. Quan 
vaig arribar, vaig anar a viure a la carretera de 
Montcada i posteriorment al carrer Prim, on visc 
ara.

Ha canviat molt des que va venir-hi a viure?

En aquests vint-i-un anys que porto vivint aquí 
hi ha hagut moltes modificacions, com la de la 
carretera de Montcada, la construcció de diversos 
carrers i de blocs d’habitatges, la remodelació de 
la carretera de Rubí i la desaparició de la fàbrica 
Sala i Badrinas, entre d’altres.

Si li demanés que definís l’actual barri del 
Segle XX, què em diria?

Doncs et diria que, malgrat que està molt a 
prop del centre, és un barri molt tranquil, poc 
problemàtic i està molt ben comunicat. 

Creu que la resta de la ciutat coneix prou el 
Barri i les activitats que s’hi duen a terme?

Gens ni mica. Penso que el Barri no és 
gaireconegut a la resta de la ciutat. En part, 
suposo, perquè que no és un barri que tingui 
gaires superfícies comercials, només petit comerç. 
I això no atrau gent de fora del barri.

Animaria a més gent a formar part de l’AVV?

Jo animaria els veïns que s’informessin de 
com funciona tota la dinàmica del Casal. I 
sobretot els diría que, si tenen alguna iniciativa, 
la comparteixin amb tots nosaltres per mirar si es 
pot dur a terme.

Cap més DONA assassinada. És 
una veritable vergonya.

Maria Teresa Suñol
Advocada de l’Associació de Veïns del barri del Segle XX

Consultes els primers dijous de cada mes de 16 a 18 h.
Visites concertades

Exigim que tots els presos polítics siguin alliberats. 
volem exercir el nostre  dret a decidir el nostre 
present i futur. no és un tema d’independència, és 
de llibertats.


